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 پایگاه اطلاع رســانی دفتــر مقام معظم رهبــری: رهبر معظم 
انقــلاب اســلامی صبح دیــروز پــس از بازدید ۱.۵  ســاعته از 
نمایشــگاه دســتاوردهای هســته ای در عرصه های کشاورزی، 
پزشکی و سلامت، صنعت، محیط زیست، آب و ساخت نیروگاه 
در جمع شــماری از دانشــمندان افتخارآفرین، کارشناســان و 
مسئولان صنعت هســته ای، این صنعت را کلید پیشرفت ایران 
در بخش های مختلــف خواندند و با تأکید بر تلاش همه جانبه 
برای ملموس شدن تأثیر پیشرفت های هسته ای در زندگی مردم، 
گفتند: بومی شــدن صنعت بسیار مهم هســته ای نشان دهنده 
ناکامی غرب و تحقیر غرب گرایانی است که درصدد تحقیر ملت 
و تضعیف روحیه کار و امید در کشــور بودند. حضرت آیت االله 
خامنه ای با تشــکر صمیمانه از دانشمندان، مسئولان و فعالان 
صنعت هسته ای، نمایشگاه مورد بازدید را عالی، خشنودکننده 
و بشــارت بخش خواندند و گفتند: باید مردم را با ابعاد گوناگون 
و تأثیرات این پیشــرفت ها در زندگی ملت آشــنا کرد. ایشان در 
تبیین اهمیت سه گانه صنعت هسته ای، این صنعت را به لحاظ 
پیشرفت و بروز توانایی ها، «آبروبخش» کشور دانستند و با اشاره 
به تأثیر اساســی دســتاوردهای هســته ای در بهترشدن زندگی 
مردم افزودند: صنعت هسته ای از لحاظ وزن سیاسی و جایگاه 
جهانی ایران، موجب آبروی ملی اســت؛ ضمن اینکه در نقطه 
مقابل تلاش های دشــمنان برای بی آینده نشــان دادن کشور و 
مأیوس کردن جوانان، روحیه امیــد و اعتماد به نفس ملی را در 
جامعه زنده می کند و به مردم و به  ویژه جوانان نشــان می دهد 
که می توان در میدان های بزرگ وارد شــد و آنها را به تســخیر 
درآورد. رهبر انقلاب با استناد به اهمیت راهبردی و درعین حال 
«عینــی و ملمــوس» صنعــت هســته ای، آن را از مؤلفه های 
اساســی قدرت و اعتبار ایران برشمردند و گفتند: هرکس ایران، 
جمهوری اسلامی و قوت و پیشرفت کشور را دوست دارد، باید 
برای فعالیت های علمی، تحقیقاتی و صنعتی هســته ای اعتبار 
و اهمیت قائل باشد. بخش بعدی سخنان رهبری بر ریشه یابی 
تمرکز دشــمنان بر موضوع انرژی هســته ای ایران متمرکز بود. 
ایشــان ادعای غرب درباره «ترس از تولید ســلاح  هسته ای در 
ایــران» را دروغ خواندند و افزودند: خود آنهــا می دانند که ما 
دنبال سلاح هسته ای نیستیم؛ همان گونه که جامعه اطلاعاتی 
آمریکا چندین بار از جمله در ماه های اخیر به این واقعیت اذعان 
کرده که هیچ نشــانه ای از حرکت ایران به سمت ساخت سلاح 
هســته ای وجود ندارد. حضرت آیت االله خامنه ای تولید سلاح 
کشتارجمعی (چه هســته ای و چه شیمیایی) را مخالف اسلام 

خواندند و افزودند: اگر این مبنای اســلامی نبود و ما اراده تولید 
ســلاح هسته ای داشتیم، این کار را انجام داده بودیم و دشمنان 
هم می دانند که نمی توانستند جلوی ما را بگیرند. رهبر انقلاب 
«مخالفت با پیشــرفت ملت ایران» را علــت حقیقی گیر دادن 
دشــمنان به صنعت هسته ای دانســتند و گفتند: این صنعت، 
کلید پیشــرفت چشمگیر کشــور و ملت در بخش های مختلف 
اســت؛ ضمن اینکه دشمنان از الگو گرفتن دیگر ملت ها از راه و 
فکر پیشــرفت آفرین ملت ایران هــراس دارند. حضرت آیت االله 
خامنه ای چالش هســته ای ۲۰ ســاله دشــمنان بــا جمهوری 
اســلامی را باعث روشن شــدن حقایق متعدد دانستند که بروز 
توانایی و استعداد خارق العاده جوانان ایرانی در دل تهدیدات و 
تحریم های بی وقفه مهم ترین آنهاســت. «آشکارشــدن منطق 
غیرانســانی و زورگویانــه مخالفان پیشــرفت ایــران»، دومین 
حقیقتی بود که رهبر انقلاب با اشــاره به آن گفتند: آنها فراتر از 
قراردادهای پادمانــی توقعات قلدرمآبانه زیادی دارند؛ اگر آنها 
دنبال تهدید ملت ایران نیستند، چرا با امن شدن تأسیسات ایران 
مخالف انــد؟ ضــرورت بی اعتمــادی به طرف های هســته ای، 
سومین حقیقت آشکارشده در چالش ۲۰ ساله هسته ای غرب با 
ایــران بود که حضــرت آیت االله خامنــه ای دربــاره آن گفتند: 
طرف های هســته ای و آژانس در این ســال ها وعده های زیادی 
دادند که عملی نشد و ما فهمیدیم به چه کسانی و کجاها باید 
اعتمــاد بکنیم یا نکنیــم که درک این موضــوع برای یک ملت 
بسیار مهم اســت؛ همچنان  که بابت بی توجهی به این مسئله، 
خیلــی جاها ضربــه خورده ایم. تأثیر مشــهود پیشــرفت های 
هســته ای در شکســت تاریخی غرب گرایان برای تحقیر ملت، 
واقعیت دیگری بود که رهبری با دانشــمندان، کارشناســان و 
مســئولان صنعــت هســته ای مطرح کردنــد. ایشــان گفتند: 
ســلطه گران از دو روش ملت هــا را عقب نگــه می دارند و به 
اســتضعاف می کشند؛ روش اول، تسلط مســتقیم بر ملت ها و 
اســتعمار آنهاســت و روش دوم که خطرناک تر اســت، القای 
روحیه بی عرضگی و «ما نمی توانیم» در ملت هاســت. حضرت 
آیت االله خامنه ای با اشاره به اعمال هر دو روش در دوران قبل 
از انقلاب، افزودند: آن زمان در جلسه ای در دیداری تصادفی با 
یکی از مسئولان رژیم گذشــته به کارهای آنها انتقاد کردم؛ آن 
مســئول درحالی که «چپاول منابع نفتی ایران، تســلط بر بازار 
ایــران و دخالت های حداکثری غرب در سیاســت های ایران را 
نادیــده می گرفت»، بــا افتخار گفت: این حرف هــای بیهوده را 
نزنید؛ اروپایی ها الان نوکر ما هســتند و برای ما اجناس مختلف 

تولید می کنند و ما استفاده می کنیم. حضرت آیت االله خامنه ای 
افزودنــد: علاوه بر این نگاه حقیرانه و غرب زده مســئولان رژیم 
گذشته، به جوانان ما هم باورانده بودند که  «ایرانی بی عرضه و 
ناتوان است» و به قول یکی از نخست وزیران آن دوران، حداکثر 
استعدادش تولید آفتابه گِلی و ســفالی است. رهبر انقلاب در 
جمع بندی این بخش از سخنان شــان، پیشرفت های هسته ای و 
جلوه گر شــدن روحیه کار و امید و نشــاط را شکســت آشــکار 
غرب گرایان خواندنــد و افزودند: آن روزگار، غرب گرایان ملت را 
تحقیر می کردند و امروز، ملت با دســتاوردها و پیشرفت هایش 
آنهــا را تحقیــر می کند. حضــرت آیت االله خامنــه ای امکانات 
هســته ای ایران را بیش از صد برابر سال ۸۲ یعنی آغاز چالش 
هسته ای برشمردند و گفتند: آنها برای متوقف کردن این روند از 
جنایت و ترور هم کمک گرفتند اما نتوانستند و صنعت هسته ای 
اکنون با تلاش جوانان ملت در این کشــور بومی شــده و دیگر 
قابل سلب شــدن نیســت. رهبر انقلاب در ادامــه به یک نکته 
حاشــیه ای اما مهم یعنی ایجاد تقابل بین علم و دین در قضیه 
رنســانس و انقلاب صنعتی غرب اشاره کردند و گفتند: یکی از 
مهم ترین خطوط رنسانس این بود که برای پیشرفت علمی باید 
دین و معنویت کنار گذاشته شود، در حالی که امروز یعنی حدود 
۵۰۰ ســال پس از آن حادثه، در جمهوری اســلامی، مهم ترین 
کارهــای علمی در رقابت با دنیای غرب در حال انجام اســت، 
آن هم در حالی کــه علم و معنویت به گونــه ای به هم آمیخته 
شده که پیشران اصلی پیشرفت های علمی، جوانان و نیروهای 
مؤمن و نمازشب خوان همچون شهریاری و فخری زاده هستند. 
حضرت آیت االله خامنه ای در ادامه چند توصیه مهم خطاب به 
مسئولان و دست اندرکاران صنعت هسته ای بیان کردند. ایشان 
بــا تأکید بر ضرورت ســرریز دانــش هســته ای در بخش های 
مختلــف زندگــی همچــون ســلامت،  صنعــت،  کشــاورزی، 
محیط زیست و آب شیرین کن گفتند: خوشبختانه این کار در  حال 
انجام اســت و من نیــز تأکید و اصرار دارم کــه زندگی مردم از 
پیشــرفت های علمی صنعت هســته ای برخوردار شود. رهبر 
انقلاب، مســئولان انرژی اتمی را به آگاه کردن مردم از آثار مفید 
صنعت هســته ای ســفارش کردند و افزودند: اطــلاع مردم از 
صنعت هســته ای محدود به مســئله انرژی و تولید برق است، 
در حالی کــه اگــر از منافع آن در همه بخش هــای زندگی خود 
مطلع شوند، قدر آنچه را که می گفتند حق مسلم ما ست، بهتر 
می دانند. البته در این زمینه صداوســیما و بخش های دیگر هم 
نقش دارند. ایشان با تأکید بر «توسعه تجاری سازی محصولات 

و خدمــات هســته ای» و «افزایــش همکاری هــای علمــی با 
کشورهای همسو و غیرمعارض به منظور استفاده هر چه بیشتر 
از امکانــات و پیشــرفت های دنیا»، در توصیــه ای دیگر گفتند: 
موضوع تولید ۲۰ هزار مگاوات برق هســته ای را که چند ســال 
قبل اعلام کردیــم، جدی بگیرید و این هدف گذاری را به صورت 
برنامه ریزی شــده دنبال کنید. حضرت آیت االله خامنه ای در این 
زمینه کار بر روی ایجــاد نیروگاه های با ظرفیت پایین و رایج در 
دنیا را ضروری دانستند و گفتند: کشور در بخش های مختلف به 
این گونــه نیروگاه هــا نیاز دارد. رهبــر انقلاب بــا توصیه مؤکد 
مســئولان انرژی اتمی بــه «تکریم، حفظ و صیانــت از نیروی 
انســانی» گفتند: در حال حاضر تعداد دانشــجویان مشغول به 
تحصیل در رشــته هسته ای بســیار کم اســت که حداقل باید 
۱۰ برابر شــود و ضمن جبران مشکلات و سختی های خاص این 
رشــته، از دانشمندان موجود حداکثر استفاده  و حفاظت از آنها 
جدی گرفته شــود. حضرت آیــت االله خامنــه ای در این زمینه 
افزودند: البته دقت در جذب و ارزیابی نیروی انســانی هم مهم 
است؛ چرا که دشمن در حال تلاش برای نفوذ و خرابکاری است 
که در برخی بخش ها از این ناحیه ضربه خوردیم، بنابراین باید 
در ارزشــیابی نیروی انســانی هم حداکثر مراقبت انجام شود. 
ایشــان در توصیه بعدی، «حفظ ارتباط، تعامــل و همکاری با 
آژانس البته در چارچوب مقررات پادمانی» را ضروری خواندند 
و افزودنــد:  توصیه مــن از ابتدا به مســئولان مختلف صنعت 
هسته ای همین بوده است. البته زیر بار چیزی بیشتر از مقررات 
پادمانی نروید. رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه سازمان انرژی اتمی 
زیر بار ادعاهای خلاف واقع و خواسته های زورگویانه طرف های 

مقابل نرود،  افزودند: آنچه را موظف به انجام آن هستید، انجام 
دهیــد اما با ایســتادگی بر مواضــع خود، نه درخواســت های 
زورگویانــه را قبول کنید نه ادعاهای گاه و بیگاه و خلاف واقع را 
کــه مثلا فلان وقت فــلان کار را کرده اید. ایشــان در این زمینه 
افزودند: البته درخصوص تعهداتی که اســفند ماه سال گذشته 
انجام شــد، طبق گزارش جدیدی که مشاهده کردم، آژانس به 
تعهــدات خود عمل نکرده اســت. «پرهیــز از تخطی از قانون 
مجلــس در خصوص هســته ای» توصیه دیگری بــود که رهبر 
انقلاب در این زمینه گفتند: بر خلاف تصور اشــتباه برخی افراد، 
مصوبــه مجلــس، قانونی خوب و بــه نفع کشــور و صنعت 
هســته ای است که باید به آن عمل شود و در دادن دسترسی ها 
و اطلاعــات از آن تخطی نشــود. توصیه و تأکیــد پایانی رهبر 
انقلاب در این دیدار به مســئولان ســازمان انرژی اتمی، «حفظ 
زیرســاخت های موجود صنعت هســته ای» بود. ایشان در این 
زمینــه گفتنــد: در طول ســال های قبل، مدیران و مســئولان و 
فعالان صنعت هسته ای، زیرساخت های مهمی ایجاد کرده اند 
که در توافقات مراقب باشید این زیرساخت ها دست نخورد. در 
این دیدار آقای اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی، در سخنانی 
تداوم پویایی و اقتدار صنعت هســته ای را دستور کار ثابت این 
ســازمان خواند و گفــت: سرعت بخشــیدن به پیشــرفت ها و 
تأثیرگذاری دستاوردهای این صنعت در اقتصاد کشور و زندگی 
مــردم، در عیــن مهــار هیاهــوی بیگانــگان و جلوگیــری از 
محدودسازی صنعت هسته ای، جزء برنامه های سازمان انرژی 
اتمی است و دانشــمندان ما با وجود تهدیدهای بدخواهان به 

تلاش های مستمر خود برای پیشرفت صنعت ادامه می دهند.

رهبر انقلاب در دیدار دانشمندان، کارشناسان و مسئولان صنعت هسته ای با اشاره به محدوده مقررات پادمانی توصیه فرمودند:
 حفظ تعامل با آژانس

 معصومه معظمی: مدتی اســت که احمد علیرضابیگی، نماینده مردم تبریز در مجلس 
به دلیل افشــای خبر اعطای خودروهای شاسی بلند به برخی نمایندگان مجلس تحت 
پیگرد قانونی قرار گرفته است. دلیل این اتفاق هم این است که برخی معتقدند او اعطای 
این خودروها را به پس گرفتن اســتیضاح وزیر پیشین صمت در نوبت اول استیضاح گره 
زده اســت. درحالی که بیگی بارها تأکید کرده که او این موضوع را به عنوان ســؤالی از 
هیئت رئیســه مطرح کرده و از آنها خواسته ارتباط بین این موضوع با پس گرفتن امضای 
استیضاح در نوبت اول را روشن کند. علیرضابیگی طرح این موضوع را در راستای وظایف 
نمایندگی خود و مطالبه حقوق ملت می داند، اما هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان پس 
از بررسی، مســئله فوق را در چارچوب وظایف نمایندگی تشــخیص نداد و پرونده او را 
جهت پیگیری قضائی به قوه قضائیه ارسال کرد. به گفته این نماینده پس از حضور او در 
شعبه ۱۰۵۷ مشخص شد که وزیر صمت از او شکایتی نکرده و کیفرخواست بدون طرح 
شکایت برای این نماینده صادر شده است. بیگی همچنین نسبت به ممنوع النطق شدن 
خود که مدتی اســت اعمال می شــود و اجازه تذکر و نطق در صحن مجلس را ندارد و 
روز یکشنبه رئیس مجلس هم این موضوع را از تریبون رسمی مجلس اعلام کرد، انتقاد 
کرد و گفت که این یک بدعت نادرست است و کسی حق ندارد نماینده ای را ممنوع البیان 
و ممنوع النطق کند. او گفت این یک آزمون بزرگ برای نمایندگان اســت و اگر ســکوت 
کنند، ایــن بدعت می تواند در قبال هر یک از نمایندگان که پیگیر مطالبات مردم باشــد، 
اتفاق بیفتد. نماینده افشاکننده خودروهای شاسی بلند همچنین در ادامه از نامه خود به 
رئیس دســتگاه قضا برای پیگیری ماجرا و دستور اژه ای مبنی بر تشکیل هیئتی از سوی 
دادســتانی کل برای رسیدگی به موضوع خبر داد. موضوعی که باعث شد بعد از مدتی 
دوباره ماجرای شاســی بلندها و نماینده افشاگر این خبر در تیتر اخبار قرار بگیرد، این بود 
که روز گذشته محمدرضا صباغیان، نماینده مجلس، در تذکری شفاهی در صحن علنی 
خطاب به رئیس مجلس گفت: «امروز صبح که با آقای علیرضابیگی صحبت می کردم 
ایشان گفتند مدتی اســت از نطق هفت دقیقه ای محروم شده است. این شأن نمایندگی 
نیست، شاید فردا نوبت ما باشد. از ریاست مجلس شورای اسلامی انتظار می رود تا اجازه 
ندهند حقوق نمایندگان ضایع شود». اما محمدباقر قالیباف، در پاسخ به تذکر صباغیان 
این طور از تریبون رسمی مجلس اعلام کرد: «شورای نظارت بر رفتار نمایندگان نامه ای را 
به هیئت رئیسه نوشته و در آنجا بحثی داشته و بر این اساس است که آقای علیرضابیگی 
اجازه نطق ندارند. این تصمیم در هیئت رئیسه گرفته نشده بلکه تصمیم هیئت نظارت بر 
رفتار نمایندگان است». مسئله ای که قالیباف به آن اشاره کرد باعث تعجب همگان شد؛ 
چراکه طبق قانون اساســی و آیین نامه داخلی مجلس، کسی حق ندارد مانع از نطق و 
اظهارنظر نمایندگان شود و نماینده در اظهارنظر نسبت به موضوعات داخلی و خارجی 
آزاد اســت و کســی حق محدودکردن یا ممانعت از اظهار نظر نماینده را ندارد. ازاین رو 
به زعم برخی، شــاهد بدعتی در مجلس از ســوی هیئت نظارت بــر رفتار نمایندگان و 
صحه گذاشتن بر این امر غیرقانونی از سوی هیئت رئیسه و شخص رئیس مجلس یازدهم 
هستیم. موضوعی که باعث واکنش منفی برخی نمایندگان نسبت به این تصمیم شد و 
در گفت وگو با «شــرق» این اقدام هیئت رئیسه و رأی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان را 
غیرقانونی ترســیم کردند؛ چراکه هیچ ماده قانونی مبنی بر اعمال محرومیت نماینده از 

بیان نطق و تذکر نه در قانون اساسی و نه آیین نامه داخلی مجلس وجود ندارد.
در طول تاریخ نه چنین چیزی دیده و نه شنیده ام

جلال محمودزاده، نماینده مردم مهاباد در مجلس یازدهم 
در گفت وگو با «شرق» در واکنش به خبر ممنوع النطق شدن 
یکی از نمایندگان توسط هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان و 
اجرای این رأی توســط هیئت رئیســه مجلس گفت: «این 
تصمیم غیرقانونی است و در آیین نامه داخلی چنین چیزی 

نداریم. این یک بدعت خطرناک است».

او تأکید کرد: «این کار خلاف قانون اســت و اگر اجازه نطق به او داده نشــود، 
آقای بیگی به عنوان نماینده مجلس می تواند از طریق رســانه ها به این موضوع 
اعتــراض کنــد». محمودزاده با ابــراز تعجب از این تصمیم و اجرای آن توســط 
هیئت رئیســه، بیان کرد: «در طول تاریخ چنین چیزی را ندیده و نشــنیده ام و این 

اقدامی خلاف قانون است».
نمایندگان باید به تصمیم هیئت نظارت واکنش نشان دهند

جبار کوچکی نــژاد ارم ســاداتی، نماینده مردم رشــت در 
مجلــس یازدهم نیز در گفت وگو با «شــرق» با اشــاره به 
اظهارات قالیبــاف در نطق پیش از دســتور خود مبنی بر 
ممنوع النطق شــدن علیرضابیگــی، نماینــده افشــاکننده 
خودروهای شاســی بلند، اظهار کرد: «قانون اساسی چنین 
اجازه ای به هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان و هیئت  رئیســه مجلس نمی دهد که 
یــک نماینــده را از حق قانونی خود محروم کرده و جلوی نطــق او را بگیرند». او 
ادامه داد: «برخی اصول قانون اساســی تأکید دارند که نماینده در بیان نطق آزاد 
اســت و کسی حق ندارد تریبون نماینده را ببندد و او را محدود کند و جلوی نطق 
او را بگیــرد». کوچکی نــژاد اضافه کرد: «اینکه هیئت نظارت بــر رفتار نمایندگان 
جلــوی نطق یک نماینده را بگیرد، خلاف قانون اساســی اســت و مجلس قطعا 
نســبت به موضوعی که آقای قالیباف اعلام کرد واکنش نشان خواهد داد؛ چراکه 
کسی حق ندارد اختیارات یک نماینده را محدود کند». نماینده مردم رشت با بیان 
اینکه نمایندگان باید به این موضوع واکنش نشــان دهند، گفت: «اگر نمایندگان به 
این تصمیم هیئت نظارت و هیئت رئیســه واکنش نشــان ندهنــد، قطعا اتفاقات 
دیگری در ســایر حوزه هــا رخ می دهد و مانــع از آزادی بیان و رفتــار نمایندگان 

می شود، بنابراین باید پیش از آن علاج چاره کنیم».
چنین ماده قانونی نداریم و این تصمیم خلاف قانون است

با وجودی که قالیباف اعلام کرد رأی هیئت نظارت بر رفتار 
نماینــدگان بــه هیئت رئیســه مجلس اعلام شــده و این 
ممنوع النطق شدن بیگی تصمیم آنها نیست، اما بیگی به 
«شــرق» گفت چنین رأیی اصلا به او ابلاغ نشــده است و 
همچنیــن وقتی از مصری، رئیس هیئــت نظارت بر رفتار 
نمایندگان ســؤال کرده کــه بر مبنای کدام ماده قانونی چنیــن تصمیمی برای او 
اتخاذ کرده اند، جوابی برای این سؤال نداشته است. در این راستا با حسن نوروزی، 
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس نیز گفت وگویی داشتیم. نوروزی 
هم به «شــرق» گفت که ممنوعیت اعلام شــده برای آقای بیگی از سوی هیئت 
نظــارت بر رفتار نمایندگان هیچ ماده قانونی ندارد و چنین چیزی نداریم، بنابراین 

این تصمیم خلاف قانون است.
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس همچنین وعده داد که در این 
زمینه با رئیس هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان صحبت خواهد کرد و مســئله را 

جویا می شود؛ چراکه چنین تصمیمی نادرست است و ماده قانونی ندارد.
واکنش عجیب سخنگوی هیئت نظارت به بستن تریبون نماینده

ماجرا وقتی جالب تر شــد که سراغ موسی غضنفرآبادی، 
ســخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان رفتیم. او در 
جمــع خبرنگاران در مورد بســتن تریبــون علیرضا بیگی 
نماینده تبریز بر اساس تصمیم این هیئت گفت: «نمی دانم 
تریبون آقای بیگی تا چه زمانی بســته است».   سخنگوی 
هیئت نظارت بــر رفتار نمایندگان همچنین درباره اینکه کــدام ماده از آیین نامه 
داخلی مجلس اجازه و اختیار این کار را به هیئت نظارت داده اســت که تریبون 

یک نماینده را ببندد، بیان کرد: «دقیق ماده قانونی یادم نیست، اما قانون نظارت 
بر رفتار نمایندگان اجازه یک سری تصمیمات را به هیئت نظارت داده است که ما 

طبق آن این تصمیم را گرفتیم».
او درباره اینکه بســتن تریبون نمایندگان اولین بار اســت که اتفاق می افتد 
و قبل از این شــاهد چنین اتفاقی نبودیم، اظهار کرد: «شــما اولین بار ندیدید، 

ولی بعدش می بینید». رئیس کمیسیون قضائی مجلس همچنین در پاسخ به 
این پرســش که آیا معتقدید این فتح بابی اســت برای موارد بعدی که تریبون 
نمایندگان از طرف هیئت نظارت بســته شــود؟ گفت: «می روم نماز بخوانم، 
بعــد مفصل توضیح می دهــم»؛ اما او دیگر برای توضیــح در بین خبرنگاران 

حاضر نشد!

گزارش «شرق» از واکنش نمایندگان به اقدام هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان
 مبنی بر بستن تریبون یک نماینده

 برای بررسی ماجرای ممنوعیت نطق احمد علیرضا بیگی، سراغ این نماینده بدعت در بهارستان
رفتیــم که ظاهرا این ماجرا برایش هزینه زیادی به دنبال داشــته اســت. بیگی 
در واکنش به ممنوع النطق شــدنش و تأیید این ماجــرا از طرف قالیباف و اعلام 
آن از تریبون مجلس در نطق پیش از دســتور به «شــرق» این طور توضیح داد: 
«طبق آنچه از تریبون رســمی از طرف رئیس مجلس اعلام شــد، مدتی اســت 
که ممنوع البیان و ممنوع النطق شــده ام. البته این اتفاق جدیدی نیست و مدتی 
است این محدودیت اعمال می شود. سال گذشته هم چنین اتفاقی برایم از سوی 
دولت افتاد و در جلســه شورای اداری اســتان با حضور رئیس جمهور، مانع از 
صحبت من شــدند». او ادامه داد: «در اعتراض به این اقدام جلسه را ترک کردم 
و در مجلــس به رئیس جمهور تذکر دادم که نمی تواند مانع از صحبت نماینده 
شود. در آن جلسه از دکتر پزشکیان پس از من خواسته بودند صحبت کند، ایشان 
هم گفتند بیگی نماینده ما بود و خلاف اخلاق است که مانع از صحبت او شوید؛ 
بنابراین ایشــان هم در آن جلسه صحبت نکردند». بیگی در ادامه توضیحاتش 
اظهار کرد: «اینکه جماعتی ظرفیت شنیدن موضوعی را که باب میل شان نیست، 
ندارند، باعث می شود از هر ابزار قانونی و غیرقانونی که در اختیار دارند، استفاده 

کنند تا مانع از بیان آن موضوع شوند».
نماینده افشاگر خودروهای شاســی بلند ادامه داد: «در واگذاری خودروهای 
فوق، به عنوان نماینده مردم با در دســت داشتن مســتندات و مدارک سؤالی را 
مطرح کردم که چه ارتباطی بین واگذاری این خودروها با استیضاح وزیر صمت 
وجود دارد؟ برای این موضوع هم در محاکم مختلف، در دادستانی، در بازپرسی 
و در شعبه ۱۰۵۷ کارکنان دولت برای تمکین قانون حاضر شدم و توضیح دادم؛ 
کمااینکه در آخرین جلســه ای که در شعبه ۱۰۵۷ تشکیل شد، متوجه شدیم که 
اصلا شــاکی وجود ندارد و دوباره پرونده به بازپرســی ارجاع داده شــد». بیگی 
همچنیــن بیان کرد: «رســیدگی ای که در هیئت نظارت بر رفتــار کارکنان دولت 
صــورت گرفت هم بایــد بر مبنای آیین نامه داخلی می بــود. این هیئت هم باید 
بر مبنای ارجاع از ســوی دســتگاه قضائی به موضوع رســیدگی می کرد و به او 
پاسخ می داد؛ در حالی که اصلا شعبه رســیدگی کننده تعیین نشده بود؛ بنابراین 
مشخص شد که از سر وارونه شیپور فوت کرده ایم. نکته جالب هم اینجا ست که 
در بازپرسی و دادگاه مشخص شد کیفرخواست بدون شکایت صادر شده است؛ 
موضوعی که بســیار محل تأمل و تعجب است». نماینده مردم تبریز در مجلس 
یازدهم همچنین اظهار کرد: «به هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان اختیار قانونی 
داده شــده اســت و آنها هم بعد از بررسی باید رأی را به نماینده اعلام کنند؛ اما 
آنهــا این ظرفیت را در خــود ندیدند که رأی را به من ابــلاغ کنند تا طبق قانون 
درخواســت فرجام خواهی و رســیدگی و تجدیدنظر داشته باشم». بیگی درباره 
رأی ممنوع النطق  بودن خود گفت که با عبدالرضا مصری به عنوان رئیس هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان صحبت کرده و از او ســؤال کرده که به اســتناد کدام 
ماده قانونی هیئت نظارت چنین تصمیمی درباره او گرفته شــده است؟ چراکه 
اختیــارات هیئت نظارت مبتنی بر ماده ۶ قانون مربوط به هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان اســت و در آن ماده قانونی هیچ یک از این عناوین ذکر نشــده اســت؛ 

بنابراین هیئت نظارت نمی توانسته است چنین رأیی علیه او صادر کند.
این نماینده همچنین با طرح سؤال دیگری که چرا هیئت رئیسه مجلس اصلا 
چنین رأیی را اجرا کرده اســت؟ گفت: «عجیب است که چرا هیئت رئیسه چنین 
رأیــی را پذیرفتــه و اجرا کرده و بــه انفورماتیک هم اعلام کــرده که تریبون من 
را بــرای نطق و تذکر ببندد. رئیس مجلس معتقد اســت ما مثل اجرای احکام 

هســتیم و هیئت نظارت مثل دادگاه رأی صادر می کند و ما ناچار به اجرا هستیم 
و شــما می توانید درخواست تجدیدنظر کنید؛ در حالی که اصلا به من رأیی ابلاغ 
نشده است که بخواهم درخواست تجدیدنظرخواهی داشته باشم». این نماینده 
دو دوره مجلــس در ادامه توضیحات خود بیان کرد: «اساســا تبصره ۲ ماده ۶ 
آیین نامه داخلی مجلس مبتنی بر این است که نماینده در اظهارنظر درباره همه 
موضوعات داخلی و خارجی آزاد اســت و کسی حق ندارد او را مورد استنطاق 
قرار دهد؛ اما خود مجلس خلاف قانون عمل کرده است. اصول ۸۴ و ۸۶ قانون 
اساسی و همین آیین نامه داخلی ناظر بر این است که کسی نمی تواند نماینده را 

به خاطر فعلی که در چارچوب نمایندگی است، بازخواست کند».
او افــزود: «البته ادعای آقایان این اســت که این فعــل در چارچوب وظایف 
نمایندگی نبوده و پاسخ من این است که این موضوع در تاریخ ثبت خواهد شد و 
در آینده این پرونده بررسی می شود که این نماینده آیا به واسطه کار شخصی این 
اتفاقات برایش افتاده اســت؟ آیا رانندگی کرده و چک بی محل کشیده؟ خودرو 
خریــده و دزدی از آب درآمــده؟ این موضوع که در دفــاع از حقوق ملت بوده 

است!».
بیگی اضافه کرد: «جالب اینجا ســت که خود من در ماجرای شاســی بلندها 
مدعی هســتم و اطلاعــات مربوط به ۱۴۷ خودرو را در اختیار دارم و مشــخص 
اســت دست چه کسانی است و همان ها را مطالبه می کنم. سؤال من این است 
که ۱۵۳ دســتگاه کجا ســت؟». این نماینده در ادامه از نامه ای که به رئیس قوه 
قضائیه نوشــته اســت، خبر داد و گفت: «در این زمینه نامــه ای خدمت رئیس 
محتــرم قوه قضائیه نوشــتم و از نحوه عملکرد دســتگاه قضائی گلایه کردم و 
خوشــبختانه آقای اژه ای دستور رســیدگی به نامه ای را که نوشته بودم، صادر 
کردند. قرار شــد به زودی هیئتی از ســوی دادســتانی کل برای رسیدگی به این 
موضوع تعیین شــود». این نماینده همچنین متذکر شــد که منتظر است هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان به او بگوید مستند به چه ماده قانونی چنین تصمیمی 

در قبال او گرفته شده است.
او تأکیــد کرد: «امــروز همه مجلس در معرض یک آزمــون بزرگ قرار دارد؛ 
چراکه این اتفاق برای هر نماینده ای که در دفاع از حقوق ملت بخواهد مطلبی 
را بیان کند، ممکن اســت رخ دهد. ضمن اینکه عصر اطلاعات و رسانه است و 
کسی نمی تواند جلوی حرف زدن یک نماینده مردم را بگیرد؛ بنابراین من از طریق 
رسانه ها همه موضوعات را به گوش مردم می رسانم تا مردم خودشان قضاوت 

کنند با چه تفکری مواجه هستند».

ورود هیئتی از دادستانی کل برای رسیدگی به ماجرای شاسی بلندها
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